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سالمندان تنها و بيمار 
 مهدي نيك ضمير 

نمي دانم شما هم اكنون چند س��اله هستيد، اما اگر 
متولد دهه 6۰ باشيد، بين ۳۰ تا ۴۰ سال سن داريد. 
با يك محاسبه سرانگش��تي مي توان دريافت دو تا 
س��ه دهه آينده جمعيت دهه شصتي ها وارد سنين 

سالمندي خواهند شد. 
دوره س��المندي و نس��بت جمعيت س��المندان به 
كل جمعيت از آنجايي اهمي��ت مي يابد كه يكي از 
مهم ترين تهديدهاي بالقوه نظام سلامت در تمامي 
كش��ورهاي دنيا پيري جمعيت و شيوع سالمندي 
اس��ت. در جوامع مختل��ف تم��ام برنامه ريزي هاي 
اقتصادي و اجتماع��ي بر پايه مؤلف��ه جمعيت پويا 
صورت مي گيرد. وجود انسان سالم و مولد از جمله 
محورهاي اصلي دستيابي به توسعه پايدار و شكوفايي 
اقتصادي اس��ت و س��المندي تأثيرات فراواني را بر 
نظام هاي اقتصادي، اجتماعي و سياسي مي گذارد. 

طبق آماره��ا هم اكنون بي��ش از 7درصد جمعيت 
كشورمان را افراد س��المند بالاي 6۰ سال تشكيل 
مي دهند كه اين آمار در چه��ار دهه آينده تقريباً دو 
برابر خواهد شد؛ به طوري كه در سال 1۴29 به ازاي 
هر چهار نفر ايراني، يك نفر سالمند خواهيم داشت. 
از سوي ديگر سرعت س��المندي در ايران نسبت به 
ميانگين جهاني آن بس��يار بالاتر اس��ت، به گونه اي 
كه جهان در طول 7۰ سال گذشته حدود پنج سال 
پيرتر ش��ده ، اما جمعيت ايران در 6۰ سال گذشته 
1۰ سال پيرتر شده است و اين روند همچنان ادامه 
دارد و ايران در ۳۰ سال آينده پيرترين كشور جهان 

خواهد بود!
دوران سالمندي چالش هاي خاص خودش را دارد و 
همواره سالمندان با انواع بيماري هاي مرتبط با سن 
و تهديدات سلامتي ناش��ي از پيري جمعيت مواجه 
هستند. بيماري هاي مزمن دوران سالمندي همچون 
ديابت و فش��ار خون، هزينه ارائه خدمات را افزايش 
مي ده��د و نظام هاي بيمه اي را با چالش بازگش��ت 

منابع مواجه مي سازد. 
سالمندان با تغييرات فيزيولوژيكي، رواني و اجتماعي 
متعددي مواجه هس��تند كه مي توان��د منجر به از 

كارافتادگي و كاهش طول عمر در افراد شود. 
اين گروه س��ني در مع��رض تنهايي و ان��زوا و عدم 
برخورداري از حمايت اجتماعي هستند و مجموعه 
اين ش��رايط منجر به افت كيفي��ت زندگي و تهديد 

سلامت جسمي و رواني سالمندان مي شود. 
مس��ئله س��المندي زماني اهميت پيدا مي كند كه 
بدانيم در حال حاضر متولدان دهه ۳۰ در حالي در 
سنين س��المندي قرار دارند كه اغلب شان چهار تا 
شش فرزند دارند. طبيعتاً پدر و مادر و ارائه خدمات 
به آنها در دوران س��المندي بين اين تعداد فرزندان 
تقسيم مي شود و س��المندان امروزي ما با عنايت به 
تعداد فرزندانشان از كيفيت بالاتر زندگي برخوردارند. 
علاوه بر اين معمولاً س��المندان كنوني به واس��طه 
حضور عروس و داماد و نوه ها و به بيان ديگر به واسطه 
حضور در يك خانواده گسترده كمتر با تنهايي و انزوا 
مواجه مي شوند. مس��ئله اي كه در دوران سالمندي 
اهميت بس��يار زيادي دارد و بسياري از چالش هاي 
اين دوران حتي مشكلات جسماني دوران سالمندي 
به واس��طه احس��اس انزوا و تنهايي شكل مي گيرد. 
در عين حال در برخي موارد ب��ا وجود حضور چند 
فرزند، باز هم فرزندان در رسيدگي به امور پدر و مادر 
سالمند خود دچار چالش مي شوند. حالا تصور كنيد 
در دهه هاي آينده با س��المندانی روبه رو مي شويم 
كه يك يا نهايتاً دو فرزند دارند و حتي س��المنداني 
كه فرزند ندارند ي��ا ازدواج هم نكرده اند! براس��اس 
آمار سرشماري نفوس و مسكن، 2۰ درصد زنان در 
سن باروري هرگز ازدواج نكرده اند؛ يعني چيزي در 
حدود 5/1 ميليون نفر! در شرايط كنوني جامعه براي 
خدمات دادن به 2۰ هزار نفر با ساختارهاي موجود 
با مشكل روبه رو است. با چنين اوصافي در دهه هاي 
آينده حدود ۳۰درصد جمعيت س��المند هس��تند، 
سالمنداني كه بخشي از آنها يك يا دو فرزند دارند، 
بخش��ی اصلًا فرزند ندارند و درصد قابل توجهي هم 
ازدواج نكرده اند تا حمايت تعداد بيشتري از اعضاي 

خانواده شان را داشته باشند. 
بر اين اساس در كنار برنامه ريزي براي رشد جمعيت 
و افزايش فرزندآوري به منظور پيش��گيري از پيري 
نماي جوان جامعه، بايد از همين امروز براي تأمين 
اجتماعي و ارائه خدمات به سالمندان جامعه كه طي 
س��ال هاي آينده خود ما در آن گروه قرار مي گيريم، 
برنامه ريزي داش��ته باش��يم. هر چند امروز هم دير 
است، اما برنامه ريزي ها براي عبور مناسب از دوران 
سالمندي كشور مي تواند كمك كننده باشد. از سوي 
ديگر بايد از همين امروز براي دهه شصتي هايي كه 
كم كم به دوران ميانسالي پا مي گذارند، آموزش هاي 
لازم براي ارتقاي س��لامت جس��ماني و روحي شان 
تدبير شود تا با رسيدن به دوران سالمندي و حفظ 
سلامت جس��مي و روحي كيفيت زندگي شان افت 
نكند. آنچه بديهي به نظر مي رس��د اين است كه در 
دهه هاي آين��ده براي مواجهه با جمعيت س��المند 
برنامه ريزي مناسبي صورت نگرفته است و احتمالاً 

اين جمعيت با چالش هاي متعددي مواجه باشد.

جمعیت پایدار

  زهرا چيذري 
آمار فردش�دن زوج ها به  طور نگران كننده اي افزايش يافته است. 
آمار طاق در برخي مناطق كش�ور حتي به يك ط�اق به ازاي هر 
سه ازدواج مي رسد. بيش�تر اين جدايي ها هم در پنج سال نخست 
زندگي و به ش�كل توافقي رخ مي دهد. در اغلب اي�ن توافق ها اين 
زنان هس�تند كه براي تس�ريع فرآيند ط�اق و جداي�ي از برخي 
حقوق خود همچ�ون مهريه مي گذرن�د و زندگي مشتركش�ان را 
به پايان مي رس�انند. طاق اگرچه هم ب�راي زن و هم ب�راي مرد و 
هم فرزن�دان احتمالي يك زندگ�ي تبعات و چالش هاي�ي را ايجاد 
مي كند، اما در اين ميان زنان بار رواني و فشارهاي روحي و اجتماعی 
بيش�تري را بايد تحمل كنند و ب�ه نظر مي رس�د در ماجراي طاق 
و جدايي بيش�تر مي بازن�د. ب�راي واكاوي آسيب شناس�انه طاق 
توافقي پ�اي صحبت هاي دكتر عاليه ش�كربيگي، جامعه ش�ناس 
و مدرس دانشگاه نشس�ته و س�ؤالاتمان را با وي مطرح كرده ايم. 

خانم دكتر ش�كربيگي همانگونه كه مس�تحضر هستيد، 
آمارهاي ط�اق در جامعه ما به ش�دت بالا رفت�ه و درصد 
قابل توجهي از اين طاق ها طاق هاي توافقي اس�ت. اگر 
بخواهيم از منظر جامعه شناسي نگاهي آسيب شناسانه به 
طاق توافقي داشته باش�يم، چه ماحظاتي را بايد مدنظر 

قرار دهيم؟
طلاق توافقي همچون شمشيري دو لبه عمل مي كند. در پاره اي از مواقع 
زوجي كه نمي توانند با هم زندگي كنند، با توجه به س��ال هاي زندگي 
مش��ترك و با عنايت به امكانات مالي تصميم مي گيرن��د، طبق توافق 
طرفين با تقسيم اين منابع از هم جدا شوند. ممكن است در مواردي اين 
طلاق و جدايي براي طرفين خوب باشد، اما در موارد متعددي شاهد اين 
بوده ايم زوج هايي كه به صورت توافقي از هم جدا مي شوند، بعد پشيمان 
مي شوند. در تحقيقي كه ما داشته ايم اين زوج ها عنوان مي كنند اگر ما 
كمي بيش��تر تأمل و تعمق مي كرديم طلاق نمي گرفتيم، به خصوص 
اينكه اگر در اين بين فرزندي هم باشد. در زماني كه زوج فرزندي ندارند 
جدايي تبعات روحي و اجتماعي فراواني را به آنها تحميل مي كند، اما در 
صورت داشتن فرزند آثار و تبعات آن بيشتر خواهد بود. حضور اين فرزند 
پيوندهاي زندگي قبلي را همچنان حفظ مي كند. چون بچه هم به پدر 
و هم به مادر نياز دارد و پدر و مادري كه مس��ئوليتي را در برابر فرزندان 
دارند و با جدايي اين مسئوليت از آنها سلب نمي شود و بعد از جدايي هم 
به خاطر حضور بچه زن و مرد با هم تعاملاتي دارند، در مواردي از طلاق 

توافقي پشيمان بوده اند. 
با طلاق توافقي اين بچه ها آسيب مي بينند، وقتي با نگاه آسيب كاوانه به 
اين ماجرا نگاه می كنيم، مي بينيم كه اين مسئله پيامدهاي آسيب زايي 
هم براي پدر، هم م��ادر و هم فرزند دارد و تا زماني ك��ه اينها بتوانند در 
ميدان ديگري از زندگي قرار بگيرند كه به آرامش برسند، زمان مي برد 

و وقت مي خواهد. 
پس شما با س�ختگيري و به بيان ديگر ممانعت از سهولت 

طاق توافقي موافقيد؟
من معتقدم طلاق هم به شكل رسمي و هم توافقي بايد به عنوان آخرين 
راه حل مورد توجه قرار گيرد و بايد همه راه ها را رفت و با مشاوره ها صحبت 
كرد، تلاش شود خويشتنداري كنند و زندگي را بسازند. سلطه گرايي يكي 
از طرفين يا هر دو يكي از مواردي است كه موجب مي شود آنها نتوانند با 
هم در امورات جاري در زندگي به يك وحدتي برسند. بنابراين من فكر 
مي كنم اگر فرصتي در اختيار آنها باش��د و بعد به سمت طلاق توافقي 
هدايت شوند، ممكن است جلوي بس��ياري از طلاق ها گرفته شود، به 

خصوص در مواردي كه فرزنداني در اين زندگي هستند. 
 يكي از موضوعاتي كه در حال حاضر وجود دارد، اين است 
كه آمار ط�اق در زندگي هايي با طول كمتر از پنج س�ال 
و حتي در مواردي طاق هاي زير يك س�ال بالاس�ت، آيا 
مي توانيم بگوييم كه درصد بالايي از اين جدايي ها براساس 
تصميم گيري احساسي رخ مي دهد و اگر زمينه هايی براي 
تعامل بيشتر پيش از طاق توافقي فراهم شود، ممكن است 

اين افراد به زندگي مشتركشان بازگردند؟
بله. اكثر طلاق هايي كه ما در س��ال هاي اخير مشاهده كرده ايم، بيشتر 
در گروه هاي سني جوان بوده است و در اين ميان كساني بوده اند كه در 

پنج سال اول زندگيشان قرار داش��ته اند، اما اينكه چرا اين جدايي ها در 
سال هاي نخست زندگي اتفاق مي افتد بايد بگويم ديدگاه هاي بين نسلي 
امروز خانواده ها را به صور مختلف هدايت مي كند. اگر نسل اول را نسل 
انقلاب به شمار بياوريم، امروز مي توانيم سه نسل را در كنار يكديگر داشته 
باشيم. اين سه نسل ديدگاه هايشان درباره اينكه چطور با مسائل زندگي 
و بحران هايي كه بعضاً ممكن اس��ت در زندگي پيش بيايد، روش هاي 
مواجه شان با اين بحران ها متفاوت است. نسل اول ممكن است گذشت 
و خويشتنداري بيشتري در برابر چنين مس��ائلي داشته و خواهان اين 
باشد كه زندگي اش به هر نحو ممكن ادامه پيدا بكند، اما براي نسل دوم 
اين »به هر نحو ممكن« كمرنگ تر شده و نسل سوم هم خيلي سريع از 

كوره در مي رود. 
چرا نسل جوان ما به قول شما زود از كوره در مي روند و براي 
نگه داشتن زندگي مشترك خود مانند نسل هاي گذشته 

تاش نمي كنند؟
من فكر مي كنم نظام خانواده، نظام آموزش��ي و رسانه ها، مهارت هاي 
رويارويي با بحران هاي زندگي را به اين نس��ل ياد نداده اند! در واقع اين 
نسل، مهارت هاي رويارويي با بحران هاي زندگي كه ممكن است براي هر 
زوجي اتفاق بيفتد را نياموخته و به همين خاطر به سرعت به سمت  طلاق 
مي روند. به نظر من خيلي جسارت لازم است! من جزو نسل اول هستم 
شايد در زندگي مرارت هاي بسيار زيادي را تحمل كرده ام، اما هيچ گاه 
حاضر به امر طلاق نشده ام، زيرا اعتقاد داشتم زندگي را بايد حفظ كرد 
و به هر حال زندگي فراز و نشيب هايی دارد، اما ممكن است دختر و پسر 
من مانند من فكر نكنند يا نسل هاي دهه 6۰ ،7۰ و ۸۰. ممكن است اين 
نسل ها در برابر برخورد با كوچك ترين بحران ها سريع تصميم بگيرند و 

جدا شوند و هر كدام به سمت زندگي خودشان بروند. 
چه اتفاقي در نسل جديد افتاده كه با كوچك ترين چالشي 

سراغ سريع ترين راه حل ها مانند طاق توافقي مي روند؟
مي دانيد چرا اين اتفاق افتاده اس��ت، زيرا نس��ل جوان ام��روز آنچه در 

زندگي شان مهم است، خودشان هس��تند؛ مديريت خودشان، دوست 
داشتن خودش��ان و لذت بردن از زندگي. اينها ايده ها و آرمان هاي اين 
نسل است و اينگونه فكر مي كنند و حقشان هم هست. ما نمي توانيم به 
آنها بگوييم اينگونه فكر نكنيد، اگر اشتباهي در پرورش اين نسل وجود 
دارد به دليل عدم موفقيت خانوادهاس��ت. به دليل اين اس��ت كه نظام 
آموزش نتوانسته در تربيت اين نسل موفق باشد و همچنين رسانه هاي 
ما نتوانسته اند اين نسل را به درستي تربيت كنند. به اين دلايل مراحل 
جامعه پذيري كه فرزندان ما از آن عبور كرده اند، به اينجا رس��يده كه با 
كوچك ترين مشكلي مي گويند طلاق! اين نشان مي دهد از ماست كه بر 
ماست و خانواده، نظام آموزشي و رسانه ها نتوانسته اند عملكرد درستي در 
تربيت نسل جديد داشته باشند. نسلي كه اينگونه پيش مي رود و با طلاق 
توافقي جدا مي شوند و در مواردي مشاهده كرده ايم كه پشيماني هايي 
به بار مي آورد، اين نس��ل خيلي اهل مدارا و تسأهل نيست، بلكه بيشتر 
اهل لذت بردن از ش��رايط موجود است. اين چيزي اس��ت كه وقتي با 
مراجعانمان صحبت مي كنيم از دهان آنها مي شنويم كه من مي خواهم 
زندگي كنم و از زندگي لذت ببرم، بنابراين هر مشكلي كه مرا اذيت كند 
آن را كنار مي گذارم. اين ديدگاه اين نسل و يك واقعيت اجتماعي است 
و ما نمي توانيم روي واقعيت ها چشم ببنديم. نسل جوان ما، دختران ما 
و خانواده هاي از هم گسس��ته در حال فرار هستند و اينها تماماً حاصل 
عملكردي است كه مسئولان ما در تمام اين سال ها داشته اند. از طرف 
ديگر حضور خانواده در ش��بكه هاي اجتماعي و فض��اي مجازي به اين 

مسئله دامن زده است. 
خانم دكتر شكربيگي س�ؤال ديگري كه دارم در رابطه با 
بحث مشاوره هاس�ت. در صحبت با كارشناس�ان مختلف 
متوجه ش�دم، مش�اوره هاي پيش از طاق يا داوري ها در 
بحث طاق توافقي معمولاً اثرگذار نيست و درصد ناچيزي 
از زوج هايي كه براي مشاوره پيش از طاق به مراكز مشاوره 
فرستاده مي شوند، به زندگي باز مي گردند. در واقع انگار 
داوري ها و مش�اوره ها كاراي�ي لازم را ندارن�د، كما اينكه 
رئيس جمهور ه�م در صحبت هاي اخيرش�ان به موضوع 
اصاح بحث مشاوره ها اشاره داشته اند. حتي گفته مي شود 
برخي مشاوره ها هزينه مشاوره را دريافت كرده و با امضا، 
زوجين را راهي دادگاه طاق مي كنند. نظر شما در رابطه با 

كارايي مشاوره هاي پيش از طاق و داوري ها چيست؟
 اگر زن و ش��وهري به اختلاف برمي خورند، خوب اس��ت مش��اوران يا 
مددكاراني وارد روابط آنها ش��وند و با صحبت كردن ببينند مسئله آنها 
چيست، اما من معتقدم مهم ترين مشكلي كه در ميان زوجين در همه 
نسل ها وجود دارد، فقدان مهارت گفت وگو به معناي رابطه برد - برد و 
نه به معناي رابطه برد -باخت است. به طور مثال وقتي زن و شوهري در 
يك خانواده با هم صحبت مي كنند، هر دو بايد به دنبال راه حل باشند، 

نه اينكه يك نفر بگويد من هرچي مي گويم تو قبول كن يا نفر ديگر اين 
را بخواهد. البته در حوزه مشاوره درماني با چالش هاي متعددي مواجه 
هس��تيم. اولاً با قيمت هاي بالا، هزينه مش��اوره ها به گونه اي است كه 
خانواده ها از درآمد كافي براي استفاده از خدمات آنها برخوردار نيستند، 
بنابراين مسئله مالي و مشكلات اقتصادي مانع از اين مي شود تا خانواده ها 
بتوانند به مشاوره درماني ها مراجعه كنند. از سوي ديگر من هم موافقم 
با اينكه مشاوره ها در ساماندهي چالش هاي خانواده ها تأثير نداشته اند، 
من هم مواردي را ديده ام كه طلاق توافق��ي گرفته اند و وقتي از آنها در 
رابطه با بحث مش��اور اين سؤال مي شود، مي گويند مش��اوران را با يك 
حق الزحمه مي توانيد فريب دهيد! متأسفانه تعهدكاري حلقه گمشده اي 
است كه در ميان سازمان ها و مراكز مشاوره درماني و در بسياري از جاها 
به چشم مي خورد. حتي خود زوجه مي گويند مشاوره به درد نمي خورد، 
در حالي كه علت العلل مشكلات خانواده ها، فقدان گفت وگوست. طبق 
آمارها خانواده ها خيلي كم با هم صحبت مي كنند و مشكلات را در خود 
انباشته مي كنند. در اين صورت چگونه مي خواهند راهكار پيدا كنند؟ 
اينگونه مي شود كه خشونت را در خودشان انبار مي كنند و اين خشونت 
تبديل به تنفر مي شود و يك جايي اين تنفر به طلاق عاطفي و سپس به 
طلاق توافقي تبديل مي شود. اين فرآيند و پروسه اي است كه در روابط 
زوجين ديده مي شود و می توان مشاهده كرد. يكي از الزامات و ابزارهاي 
ديگر كه شايد بتوان در خانواده و در كنار زوجين تأثيرگذار باشد، حضور 
جامعه شناسان است. چهار دهه يعني ۴۰ سال همواره روانشناسان به 
عنوان مشاور مداخله هايي در نهاد خانواده داشته اند و پيامد آن اين است 
كه امروز نهاد خانواده دچار بحران است، نسل ها حرف هم را نمي فهمند 
و وقتي به مشاوران مراجعه مي كنند، بيشتر از آن چيزي كه به فكر هم 
بستگي زوجي كه به آنها مراجعه مي كنند باشند، به فكر پولي هستند كه 
از اين زوج مي خواهند بگيرند. بر اين اساس ما چگونه توقع داريم طلاق 
توافقي را كنترل كنيم؟پس نكته اين است كه در حال حاضر مشكلات 
نهاد خانواده مشكلات رواني نيست، بلكه مشكلات اجتماعي است. وقتي 
يك زوج در فضاي مجازي قرار مي گيرد، وقتي آنجا ارتباطات و تعاملاتي 
برقرار مي كنند كه در اجتماع مجازي هس��ت، آيا مي توانيم باز بگوييم 
مشكل فردي است؟ مشكلات زوجين و خانواده ها ديگر مسائل رواني و 
در حيطه فردي نيست، بلكه در حيطه اجتماعي است، بنابراين بايد از 
حضور جامعه شناسان هم استفاده كنند تا بتوانند روابط فيمابين نهاد 
خانواده و اجتماع را در نظر بگيرند و درباره آن صحبت كنند. من هر جا كه 
در جلسات حضور پيدا كردم، همواره ديدم تنها روانشناسان در اين رابطه 
صحبت مي كنند، در حالي كه مباحثي همچون طلاق توافقي مسئله  ای 
در حيطه اجتماعي اس��ت و نه در حيطه فردي. به ط��ور مثال مباحث 
اقتصادي را در نظر بگيريد؛ مشكلات اقتصادي كه در نهاد خانواده وجود 
دارد. مثلًا در يك خانواده دو نفر كه در دانش��گاه آزاد درس مي خوانند، 
ممكن است پدری باشد كه توانمندي مالي اش به آنها نرسد كه جوابگوي 
نيازهاي معيشتي و اقتصادي نهاد خانواده باشد، اين بايد چه كار بكند؟ 
اين يك مسئله اجتماعي است نه يك مس��ئله روانشناسي كه مشاوره 
درماني بتواند به آن كمك كند. پس متغيرهاي ديگري در تعامل زوجين 
و نسل ها وجود دارد و الان مشكلات فردي و روانشناختي نيست، بلكه 
مشكلات اقتصادي، اجتماعي و حقوقي است، بنابراين بايد از تعاملات 
بين رشته اي استفاده كرد و تنها نبايد روانشناسان در اين مباحث مربوط 

به خانواده حضور داشته باشند. 
البته در مباحث روانشناختي هم مشكات زيادي در جامعه 
داريم و اين نشان مي دهد حضور روانشناسان خروجي ويژه 

نداشته است!
بله. در حال حاضر در حوزه خان��واده در اندر خم يك كوچه ايم و معلوم 
نيست چه كسي متولي نهاد خانواده است. تحكيم بنيان خانواده بسيار 
مهم است. يك س��ازمان يك متولي و يك وزارتخانه اي بايد باشد تا اين 
مسائل را سازماندهي كند. هر سازماني از ظن خودش يك معاونت امور 
بانوان را ايجاد مي كند كه تنها به كارهاي ش��عاري مي پردازد و كارهاي 
عميقي در اين زمينه انجام نمي شود. من به عنوان يك جامعه شناس و 
متخصص حوزه زنان و خانواده اين را مي گويم اينكه خانواده نتوانسته 
مشكلاتش را حل كند، طلاق توافقي زياد شده است، آسيب ها در خانواده 
زياد شده و شكاف بين نسلي به وجود آمده همه اينها به خاطر اين است 
كه مسئول دلسوزي در حوزه خانواده وجود ندارد و سياستگذاري درستي 

در مسائل خانواده انجام نگرفته است. 

بيشتر زوج ها پس از طلاق توافقي پشيمان مي شوند!

طاق توافقی در نگاه اول شايد 
يك راهكار به حساب بيايد 

اما در عمل تبعات متعددی را 
متوجه زن و مرد و فرزندان 

احتمالی می كند. در اين ميان از 
آنجايی كه طاق توافقی اغلب 

با گذشت زن از حقوقی همچون 
مهريه رخ می دهد، زنان را 

بيشتر دچار خسران می نمايد

جامعه، خانواده و رسانه ها در تربيت نسل جديد موفق عمل نكرده اند

گفت وگوي »جوان« با جامعه شناس و پژوهشگر حوزه زن و خانواده

طب�ق آماره�ا خانواده ه�ا خيل�ي كم 
با ه�م صحب�ت و مش�كات را در خود 
انباش�ته مي كنن�د. در اي�ن ص�ورت 
چگون�ه مي خواهن�د راه�كار پي�دا 
كنند؟ اينگونه مي ش�ود كه خش�ونت 
را در خودش�ان انب�ار مي كنن�د و اين 
خش�ونت تبدي�ل ب�ه تنفر مي ش�ود و 
يك جايي اين تنفر به ط�اق عاطفي و 
سپس به طاق توافقي تبديل مي شود


